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اتفاق های خوب سینما تا پایان 1404
14فیلم از فارابی در راه است

در ســینمای ایران فقط وضعیت اکران نیست که تعریفی 
ندارد، بلکه تولید هم دچار مشــکلات جدی شده است. در 
شرایطی که از اکران سینماها اســتقبالی به عمل نمی آید، 
طبیعی است که ســینماگران برای تولید فیلم های جدید 
دست نگه دارند و منتظر باشند ببینند اوضاع چه زمانی تغییر 
می کند. روز گذشته، سیدامیر سیدزاده، تهیه کننده سینما، 
درباره وضعیت اکران و تولید به مهر گفت: »با توجه به کاهش 
سرمایه گذاری در سینما، بیشتر فیلم هایی امکان تولید پیدا 
می کنند که بتوانند حمایت های دولتی مانند بنیاد سینمایی 

فارابی یا سازمان سینمایی را داشته باشند. 
درست است که پروانه ســاخت زیاد صادر می شود، اما اکثر 
فیلم ها بودجه ای بــرای تولید ندارند؛ بــه همین دلیل این 
فیلم ها یا اصلًا کلید نخورده یا در طــول تولید به دلیل بروز 
برخی از مشکلات متوقف شده اند و این نشان می دهد که ما 
یک نظام ضابطه مند برای حمایت از سینما در مواقع بحرانی 

نداریم و این مهم ترین مشکل ما در سینماست. 
توصیه می کنم مسئولان در طول سال مقاطعی را به عنوان 
مقاطع بحرانی ســینما پیش بینی کنند تا با یک ســری از 
سازوکارهای قانونمند بتوانند آن بحران را پشت سر بگذارند. 
سینما نیازمند رعایت یک سری از اصول و قوانین است که 
مدیران فرهنگی باید به فکر آن باشند تا این نوع از بی ثباتی ها 
در حوزه اکران، کاهش تولید یا کاهش سرمایه با قانونمندی 

برطرف شود.«
در این شــرایط که بخش خصوصی رغبتی بــه حضور در 
بخش تولید ندارد، تنها راهــکاری که باقی می ماند و عملی 
به نظر می رسد این است که خود دولت در بخش فیلمسازی 
سرمایه گذاری کند. هرچند ســینمای دولتی با مشکلات 
عدیده ای مواجه است، اما اگر مسئولان سینما خواهان این 
هســتند که چرخ تولید بچرخد و به اصطلاح تولید سینما 

نخوابد، باید بودجه دولتی را صرف تولید فیلم کنند.
به گزارش تسنیم، روز گذشته، محمد خزاعی، رئیس سازمان 
سینمایی و معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی که در ادامه 
سفرهای استانی اش به بوشهر سفر کرده در دیدار با استاندار 
بوشهر از تولید 14فیلم سینمایی در بنیاد سینمایی فارابی 
خبر داد. خزاعی استفاده از ظرفیت های هنری را یک ضرورت 
دانست و با اشــاره به نقش ســینما در کاهش آسیب های 
اجتماعی گفت: سینما تأثیر بسزایی در کاهش مشکلات و 
آسیب های اجتماعی دارد که این ظرفیت یک ضرورت است. 
رئیس سازمان سینمایی با اشــاره به اینکه اکنون در عرصه 
زیرساخت ســینما برخی اســتان ها دچار مشکل هستند، 
افزود: حل مشکلات استان بوشــهر و ایجاد زیرساخت های 
مناسب و تخصیص بودجه برای حوزه تولید در استان بوشهر 
مورد توجه ویژه قرار دارد. استعدادها و ظرفیت های مهم و 
قابل توجهی در عرصه سینما در استان بوشهر وجود دارد که 
توسعه زیرساخت ها یکی از اولویت هاست. بوشهر تنها استانی 
است که فاقد سالن سینماست. برای حل این مشکل اقدامات 
مهمی انجام شده و حمایت از هنرمندان در این عرصه مورد 

توجه قرار دارد.

وی از افزایــش 30درصدی ســالن های ســینما در دولت 
سیزدهم خبر داد و گفت: تعداد سالن های سینمای افتتاح 
شده در یک سال دولت سیزدهم نسبت به 40سال گذشته 
30درصد افزایش یافته است. 600سالن فعال در حوزه سینما 
در کشور داریم که نسبت به جمعیت و توسعه زیرساخت های 

فرهنگی عقب هستیم.
وی از افتتاح 200سالن سینما تا پایان سال خبر داد و گفت: 
در 40سال 600سالن و در یک سال گذشته با حمایت وزارت 
ارشاد، سازمان سینمایی و حوزه هنری اقدامات خوبی انجام 
شده و در راستای زیرساخت های فرهنگی و هنری تا پایان 
سال شاهد افتتاح 200سالن خواهیم بود. در یک سال دولت 
سیزدهم 30درصد نسبت به 40سال در زیرساخت ها رشد 
داشته ایم. 60دفتر و 40نمایندگی سینمای جوان در استان ها 
فعال اســت که امکانات آنها به روزرســانی می شود. اکنون 
منتظر جذب اعتبار هستیم که بتوانیم تجهیزات تمام دفاتر 
سینمای جوان را بخریم و در این  حوزه 180میلیارد تومان 
اعتبار تجهیزات و به روزرسانی مکان ها و دفاتر سینمای جوان 
مصوب شده و بخشی نیز برای تولید هزینه می شود. 70درصد 
بودجه به سینمای جوان امسال تخصیص یافته و به استان ها 
در حوزه مستند برای نخستین بار 30درصد بودجه اختصاص 
یافته است. وی با بیان اینکه فیلمسازان در استان ها می توانند 
آثار خود را به دفتر مرکز توسعه سینمای مستند ارسال کنند 
و از آن بهره بگیرنــد، ادامه داد: نگاه جدی به فیلمســازان 
استانی در جشــنواره فیلم کوتاه مشــهود بود؛ 4فیلمی که 
برای نخستین بار پروانه فیلمسازی برای سال بعد گرفتند، 
شهرستانی بودند. تا پایان سال1404 مشکلات عدیده ای که 
در استان ها و شهرستان ها وجود دارد برطرف شده و به عنوان 

پایگاه های بسیار مهم در عرصه فیلمسازی مطرح می شوند.
خزاعی با بیان اینکه در بوشهر 400میلیون تومان برای فیلم 
کوتاه درنظر گرفته شده است، گفت: در سال های گذشته این 
مبلغ 200میلیون تومان بوده، 400میلیون تومان نیز جزو 
تعهدات استان است. اســتاندار پذیرفته تقریباً 400درصد 
افزایش بودجه نســبت به ســال قبل در حوزه تولید فیلم 
کوتاه در استان درنظر گرفته شود. تولید برنامه در سازمان 
سینمایی در دولت کنونی نسبت به دولت گذشته 100درصد 
افزایش یافته است. در بنیاد سینمایی فارابی تعداد فیلم هایی 
که برای تولید در دستور کار قرار گرفته 14فیلم سینمایی 
است و با برنامه های مدون تا پایان 1404 اتفاق های خوبی 

رخ می دهد.

سینما

پخش فیلم تئاترهای رضا صابری 

پخــش 7فیلم تئاتر از آثــار رضا صابری، نویســنده، 
کارگردان و بازیگر تئاتــر در تلویزیون تئاتر ایران آغاز 
شــد. به گزارش همشــهری، تلویزیون تئاتر ایران در 
راستای آرشیو و عرضه محتواهای ویدئویی تئاتر ایران، 
پخش 7 فیلم از آثار نمایشی رضا صابری، کارگردان، 
نویسنده و بازیگر معاصر تئاتر را برای علاقه مندان آغاز 
کرده است. فیلم نمایش های »شنا در آتش« )1372(، 
»یخبندان« )1373(، »عشیق« )1380(، »بازی نامه 
باستان« )1382(، »آیه های غربت« )1384(، »لونه 
شــغال« )138۹( و »خون رقصــه« )13۹1( درحال 
حاضر برای  علاقه مندان به آثار این هنرمند در سامانه  

اینترنتی تلویزیون تئاتر ایران  در دسترس هستند. 
ســایر آثار این هنرمند در روزهای آینده به تلویزیون 
تئاتر ایران اضافه خواهد شد و در دسترس علاقه مندان 
قرار خواهد گرفت. رضا صابری یکی از چهره های تئاتر 
ایران پس از انقلاب اســلامی به شــمار می آید که در 
بیست  و هفتمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر نیز 
بزرگداشــتی به پاس چندین دهه فعالیت مستمر در 

عرصه تئاتر برای وی برگزار شد.

چهره

تولید

نمایش

خسرو بامداد درگذشت

خســرو بامداد، محقق، مدرس، نویســنده و کارگردان 
پیشکسوت تئاتر صبح دیروز )چهارشنبه 18 آبان( در 84 

سالگی درگذشت.
به گزارش همشهری، نمایشــنامه های »چاقو تیزکن«، 
»بدرود تا ابد«، »حســنک وزیر«، »منصور حلاج«، »دو 
زن« و »خســی در میعاد« بخشــی از آثار این هنرمند 
در مقام نمایشــنامه نویس اســت. »خرس«، »توهم«، 
»سفری در کویر«، »شب بارانی« و »مستخدم ماشینی« 
 ازجمله آثاری اســت که بامداد به عنوان کارگردان روی 

صحنه برده است.
تحلیل آثار نمایشــی نمایشنامه نویسانی چون شکسپیر، 
اســتریندبرگ، هارولــد پینتر، یونســکو واوجین اونیل 
 از دیگــر فعالیت هــای ایــن محقــق و مــدرس تئاتر 

به شمار می آید.

   مجوز  برای
فیلم های میرباقری و ژکان

بیژن میرباقری که پیش از ایــن فیلم های »ما همه خوبیم«، 
»ربوده شــده«، »طبقه ســوم«، »دوزخ، برزخ، بهشــت« و 
»روز برمی آید« را ساخته، برای ششــمین فیلم خود پروانه 
نمایش گرفته است. درباره این فیلم به نام »ناطور« اطلاعات 
چندان زیادی تاکنون منتشر نشــده ولی به نظر می رسد نام 
آن پیش تر »ناطور عشــق« بوده و یک فیلم جاده ای اســت 
که در دوران کرونا ســاخته شــده اســت. طبق اعلام اداره 
کل روابط عمومی سازمان امور ســینمایی و سمعی بصری، 
شــورای پروانه نمایش فیلم های ســینمایی با صدور پروانه 
نمایش 4 فیلم دیگر نیز موافقت کرده است که جز »شبگرد« 
فرزاد موتمن که روز گذشته منتشر شــد، به »آزردگان« به 
تهیه کنندگی و کارگردانی مهدی فردقادری، »فرشــته« به 
تهیه کنندگی و کارگردانی احمد عبداللهیــان، »ترانه های 
پدری« به تهیه کنندگــی علــی ژکان و کارگردانی محمد 
بصیری فیلم های دیگری هستند که پروانه ساخت دریافت 
کرده اند. علی ژکان هم برای فیلم هفتم خود مجوز گرفته و 
یک از معروف ترین فیلم هایش»مادیان« است. »اولین امضا 
برای رعنا«، »چهره به چهره«، »عیســی می آید«، »سایه به 
سایه« و »دخترک کنار مرداب« دیگر آثار سینمایی او هستند.

جیب به جیب کردن ساترا برای سیما
 مطرح کردن خلأها و پیگیری ساترا به نفع شبکه نمایش خانگی است یا رسانه ملی؟

این روزها مراودات سازمان صدا و 
سیما با مجلس شورای اسلامی به سریال

اوج خود رســیده اســت؛ تلاش 
ریاست صدا و سیما برای گرفتن بودجه جهت تولید 
سریال های الف- ویژه گرفته تا دایر کردن نمایشگاهی 
از ادوات و لباس های ســاخته شــده جهت سریال 
»سلمان فارسی« در محل دائمی نمایشگاه خانه ملت. 
در کنار ایــن رویداد ها اخباری هم از ســاترا )بخش 
تازه تاسیس سازمان صدا و سیما که وظیفه نظارت بر 
شبکه نمایش خانگی را برعهده دارد( به گوش می رسد 
که تعاملات مجلس و سازمان را دوچندان کرده است.  
تا جایی که یکی از اعضای کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس در یــک گفت وگو با روابط عمومی ســاترا بر 
ضرورت اعلام خلأهای قانونــی تنظیم گری صوت  و 
تصویر فراگیر توسط ساترا تأکید کرده و گفته که ساترا 
باید این خلأها را به مجلس گزارش دهد تا درصدد رفع 

آن باشیم.
محمدرضــا میرتاج الدینی، عضو کمیســیون برنامه 
و بودجه مجلس شــورای اســلامی در گفت وگویی 
که انجام داده  با تأکید بر ســازمان ســاترا به عنوان 
نماینده تخصصی از ســوی صدا و سیما عنوان کرده: 
»اساسنامه ســازمان صدا و ســیما، نظریه تفسیری 
شورای نگهبان و فرمان صریح مقام معظم رهبری و 
تنظیم گری رسانه های صوت  و تصویر فراگیر بر عهده 
صدا و سیماست و ســاترا به عنوان نماینده تخصصی 
آن سازمان تعیین شده است؛ لذا از نظر من در زمینه 
اصل نظارت ســاترا بر فضای صوت و تصویر فراگیر، 
نیازی به تصویب قانون جدید وجود ندارد، اما ممکن 
است خلأهایی در جزئیات و نحوه اعمال تنظیم گری 
 وجود داشــته باشــد که این موارد باید شناسایی و

 برطرف شــوند.« میرتاج الدینی در ادامه با اشاره به 
نیاز مجلس شورای اسلامی به اطلاعات حوزه صوت و 
تصویر فراگیر و گزارش های اقدامات ســاترا توضیح 
می دهد: »نمایندگان مجلــس نیاز دارند که از طریق 
ســاترا، گزارش های تخصصــی درخصوص وضعیت 
نمایش خانگی، پلتفرم های صــوت و تصویر فراگیر و 
سایر مســائل این حوزه را دریافت کنند تا اگر برخی 
خلأهای قانونــی برای انجام وظایف ســازمان صدا و 
ســیما در حوزه تنظیم گری صــوت و تصویر فراگیر 
 وجود دارد، مجلس برای تصویــب قوانین مورد نیاز

 اقدام کند.« 
به دنبال صحبت های این نماینده مجلس، محمدصادق 
افراسیابی، معاون کاربران و تنظیم گری اجتماعی ساترا 
در گفت وگو با ایسنا به فهرست کردن خلأها پرداخته 
است. این معاون از »دستمزدهای عوامل سریال های 
نمایش خانگی«، »محاســبه  مالیات و معافیت های 
مالیاتی پلتفرم های دارای مجوز« و »محاسبه قیمت 
اینترنت کاربران« به عنوان برخــی از این خلأها نام 
برده است. به نظر می رســد که مدیران ساترا با عنوان 
کردن خلأهای قانونی با نمایندگان قوه مقننه بدشان 
نمی آید که دایره مدیریت خود را گســترش بدهند. 
افراسیابی بعد از خلأ چگونگی دســتمزد بازیگران و 
عوامل سریال ها توضیح می دهد: »برای دستمزدهای 
عوامل سریال های نمایش خانگی هنوز قانونی تصویب 
نشده اســت.« وی به صحبت های میرتاج الدینی نیز 
اشــاره می کند: »برخی نمایندگان مجلس هم اخیرا 
نکاتی را درخصوص حقوق و دســتمزدهای عوامل 
سریال های نمایش خانگی داشتند که گفتیم ما هنوز 
قانونی در این خصوص نداریم و اگر قرار است اقدامی 

انجام شود باید قانون آن به تصویب مجلس برسد.«

همچنین افراســیابی، به 2خلأ دیگر اشاره می کند؛ 
یکی از آنها پلتفرم ها و بهای اینترنت و دیگری معافیت 
مالیاتی پلتفرم هاســت. این مقام مســئول در ساترا 
توضیح می دهد: »برخی خلأهــای قانونی مربوط به 
لزوم تصویب قوانین بازدارنــده از بروز و ظهور تخلف 
در پلتفرم ها اعــم از تخلفات محتوایــی و تخلفاتی 
اســت که حقوق کاربران را از جهــات مختلف نقض 
می کنند؛ مثلا در زمینه حقــوق کاربران، هم اکنون 
برخــی از پلتفرم هــای داخلی در آثــاری که پخش 
می کنند به کاربر اعلام نمی کنند که مشــاهده این 
آثار با ترافیک تمام بها محاســبه می شود که این امر 
باعث ایجــاد هزینه های اقتصادی بــرای خانواده ها 
می شــود. درحالی که اکثر پلتفرم ها این موضوع را به 
مشــترکان خود اعلام می کنند که وضعیت محاسبه 
قیمت اینترنت تمام بهاست یا نیم بها.« وی همچنین 
اضافه می کند: »از دیگر خلأهای قانونی، موضوع نحوه 
محاسبه  مالیات و معافیت های مالیاتی برای دارندگان 
مجوز از ساتراست که جزو مطالبات پلتفرم ها از ساترا 

محسوب می شود.«
سعید مقیسه، رئیس ساترا در گفت وگویی که با مهر 
داشته در پاسخ به این ســؤال و ورود به دستمزدها و 
مبالغ نجومی اظهارنظر کرده اســت. وی در واکنش 
به این سؤال که دستمزدهای نجومی باعث شده که 
حتی کارگردانان تلویزیون هــم گلایه کنند که این 
بازیگران دیگر به تلویزیون نمی آیند، توضیح می دهد: 
»هم اکنون قانون مســتقلی برای این مسئله تدوین 
نشــده که نرخ نامه ای برای بخش خصوصی داشــته 
باشیم و پیچیدگی های زیادی دارد. صداوسیما یک 
ارگان متمرکز است و یک نفر پولش را می دهد و سود 
و زیانش یک قاعده و قانون مشــخص دارد و راحت تر 

می شــود چنین کاری انجام داد، ولــی برای بخش 
خصوصی، باید قانونی در این خصوص وجود داشــته 
باشد تا طبق آن بتوان عمل کرد. هم اکنون   رقابت بین 
پلتفرم هاست که این مسیر را تعیین می کند و آنچه ما 
نظارت می کنیم این است که دامپینگ در بازار اتفاق 
نیفتد و کسی در این زیست بوم دیگر رقبا را به صورت 
غیرحرفه ای از دور خارج نکند. ما با این مسئله مقابله 
می کنیم. قوانین رقابت پذیری جزو قوانین کشور است 
و ما طبق این قانون عمل و از رقابت ناسالم جلوگیری 
می کنیم. رقابت سالم و ســازنده برای این زیست بوم 

لازم است.«
سعید مقیسه، رئیس ساترا می گوید: »هم اکنون قانون 
مستقلی برای این مسئله تدوین نشده که نرخ نامه ای 
برای بخش خصوصی داشته باشیم و پیچیدگی های 
زیادی دارد.« هر چند مقیسه صدا و سیما را از سازمان 
ساترا که مسئولیت نظارت بر پلتفرم های خصوصی را 
دارد، مجزا خوانده است، اما این شائبه  وجود دارد که 
شاید ساترا با ورود به دستمزدها بتواند کمک مهمی 
برای حضور بازیگران در ســریال های سازمان انجام 
دهد. باید دید که همکاری ساترا و مجلس در نهایت 
به چه سرنوشتی منتهی خواهد شد. سؤال بسیاری از 
دست اندرکاران شبکه نمایش خانگی این است که آیا 
حضور ساترا به عنوان بخشــی از سازمان صدا و سیما 
بیشــتر قوانین و چگونگی ممیزی در این حوزه را به 
نفع سازمان و تولیدات ســازمان برنخواهد گرداند؟ و 
آیا تولیدات شبکه نمایش خانگی و ارتقای محصولات 
آن در برابر شــرایط اقتصادی و تولیدی محصولات 
شبکه های تلویزیونی به فراموشی سپرده نخواهد شد؟ 
پاسخ این سؤالات را عملکرد مجلس و نحوه همکاری 

آن با ساترا خواهد داد. 

فقط 8 فیلم از آثار حاضر در چهلمین جشــنواره فیلم فجر تا امروز اکران 
عمومی شــده اند. نشــانه ای آشــکار بر بی رغبتی صاحبان فیلم ها برای 
اکران عمومی آثارشان. دلیلش هم شکست بیشــتر فیلم های اکران شده 
امسال در گیشــه اســت.  وقتی اقبال عمومی نسبت به ســینمای ایران 
به شدت پایین آمده طبیعی اســت که صاحبان فیلم ها علاقه ای به اکران 
 فیلم هایشــان نشــان ندهند. در ســالی که اتفاقا تعداد زیــادی فیلم در
 6 ماه اول سال به نمایش عمومی درآمد، وضعیت گیشه جز در مورد چند 

استثنا، جالب توجه نبود. 
بیشتر فیلم های اکران شــده هم تولیدات سالیان گذشته بودند که به علت 
بحران کرونا روی پرده نیامده بودند. اکرانی کــه تنها چند فیلم محدود از  

آثار به نمایش درآمده در جشنواره پارســال در آن روی پرده آمدند. سال 
گذشته چهلمین جشنواره فیلم فجر با نمایش 22 فیلم سینمایی در حالی 
به پایان رســید که با توجه به فروکش کردن شیوع ویروس کرونا در کشور 
این امید وجود داشــت که ســینماها با اکران فیلم های تازه، جانی دوباره 
بگیرند. فیلم هایی که با اکران مناسب شاید می توانستند در جذب مخاطب 
به ســینماها موفق عمل کنند. در جدول اکران نوروزی 1401 که یکی از 
مهم ترین نوبت های اکران های سینمایی به شمار می رود، تنها 3 فیلم از 7 
فیلم حاضر در این نوبت، سهم فیلم های چهلمین جشنواره فیلم فجر بودند 
که شامل »موقعیت مهدی« هادی حجازی فر، »مرد بازنده« محمدحسین 
مهدویان و »شادروان« به کارگردانی حسین نمازی بود که البته با توجه به 
صف فیلم های باقی مانده از دوره های قبل در نوبت اکران، خود آمار خوبی 
به شمار می رفت.حالا و تنها کمتر از 3 ماه تا برگزاری چهل و یکمین دوره 
جشنواره فیلم فجر مانده است و از 22 فیلمی که در دوره قبل این جشنواره 
به نمایش درآمده تنها 8 فیلم ســینمایی اکران شده است که از آن جمله 

می توان به »بی رو«، »مرد بازنده«، »علف زار«، »شادروان«، »شب طلایی«، 
»هناس«، »موقعیت مهدی« و »بدون قرار قبلی« اشاره کرد. این در حالی 
است که بسیاری از فیلم های چهلمین دوره جشنواره فیلم فجر به مرحله 
اکران نرسیده اند که شاید یکی از مهم ترین دلایل اکران نشدن این فیلم ها، 
این است که تهیه کنندگان آثار تمایلی به نمایش فیلم های خود در سینماها 
ندارند چرا که سینماها از فروش چندان مناسبی برخوردار نیستند.  البته 
باید به این مسئله نیز توجه کرد که بسیاری از سینماداران به خاطر تعطیلی 
نزدیک به 2 سال ســینماها به دلیل کرونا، ترجیح می دهند تا فیلم هایی را 
در سینماها اکران کنند که در گونه کمدی بوده تا مخاطب تمایل بیشتری 
به سینما رفتن داشــته باشــد.در بین فیلم هایی که در جشنواره چهلم به 
نمایش درآمده و در سال جاری اکران شده، فیلم سینمایی »علف زار« بود 
که توانست 21 میلیارد تومان فروش داشته باشد. البته همچنان بیشترین 
آمار فروش در سینماها متعلق به سینمای کمدی است. این در حالی است 
که با بلیت 4۵ هزار تومانی سینماها و افزایش هزینه تولید، بی شک چنین 
رقمی نمی تواند به معنای سود برای ســرمایه گذار یا تهیه کننده باشد.در 
میان آثار باقی مانده از تولیدات 1400 که در جشــنواره فیلم فجر حضور 
داشتند، تعدادی از آنها با توجه به موضوع و فضای تولید، جزو آثاری هستند 
که می توانند در گروه ســینمایی »هنر و تجربه« اکران شوند که البته این 
دســته از فیلم ها به دلیل کاهش فعالیت این گروه سینمایی به دلیل تغییر 
مدیریت، فرصت اکران را از ابتدای ســال تاکنون به دست نیاورده اند که از 
آن جمله می توان به فیلم سینمایی »برف آخر« به کارگردانی امیرحسین 
عسگری، »درب« به کارگردانی هادی محقق، »شهرک« به کارگردانی علی 
حضرتی، »2888« به کارگردانی کیــوان علیمحمدی و علی اکبر حیدری 
اشــاره کرد.»ملاقات خصوصی« به کارگردانی امید شمس، »بی مادر« به 
کارگردانی مرتضی فاطمی، »نگهبان شب« به کارگردانی رضا میرکریمی، 
»خائن کشــی« به کارگردانی مســعود کیمیایی، »بی رؤیا« به کارگردانی 
آرین وزیردفتری، »لایه های دروغ« به کارگردانی رامین سهراب، »ضد« به 
کارگردانی امیرعباس ربیعی و»دسته دختران« به کارگردانی منیر قیدی از 

دیگر آثار جشنواره گذشته بودند که هنوز راهی اکران نشده اند.

شهاب مهدویاکران
روزنامه نگار

 در یکی از بدترین ادوار اکران در تاریخ ســینمای ایران که فقط با ۲ سال 
گذشته که همه  چیز تحت تأثیر پاندمی کرونا قرار داشت قابل مقایسه است 
شاهد رخوت غریب اکران، کسادی گیشه و خلوتی سینماها هستیم. این 
روزها وارد هر سالنی که بشوید با انبوه صندلی های خالی مواجه می شوید؛ 
تنها استثنا شاید انیمیشن »لوپتو« باشد که توانسته به طور نسبی مخاطب 
کودک را جذب سالن های سینما کند.اما آیا با یک گل، شوره زار گلستان 

می شود؟ امیر ســید زاده، تهیه کننده در این رابطه می گوید:»با یک نگاه 
کوتاه به فیلم های جدیدی که به تازگی اکران شــده، متوجه می شویم به 
نسبت تعداد سالن و سئانس هایی که به فیلم ها اختصاص داده می شود این 
آثار هیچ توجیه اقتصادی برای بازگشت سرمایه ندارند.معتقدم مسئولان 
باید به فکر راهکارهایی باشــند تا مخاطب به ســینما برود، در غیراین 
صورت با چنین شرایطی، مخاطب به خودی خود به سینما نمی رود. البته 
بعید می دانم چنین اتفاقی رخ دهد و شرایط مناسبی برای اکران فراهم 
شود.«سیدزاده که با مهر گفت وگو می کرد می افزاید:»مسئله ای که سینمای 

ایران هم اکنون درگیر آن است، این است که سینما رفتن از برنامه روزانه 
مردم حذف شده و این مشکل بسیار بزرگی است. البته فکر می کنم باید به 
چنین موضوعی نگاهی کلان تر داشته باشیم و باور کنیم که چنین تمهیدات 
مقطعی ای نمی تواند کمکی به بهبود شرایط فعلی سینما بکند. اینکه بلیت 
سینماها برای چند روز نیم بها شود یا اینکه دولت در مقاطعی یارانه حمایتی 
برای سرمایه گذاری که فیلمش در ســینما اکران می کند، پرداخت کند، 
راهکارهای مدونی به شمار نمی رود و بیشتر راهکارهای مقطعی است و 
طرح های مقطعی نیز در طول تاریخ نشان داده که چندان جواب نمی دهد.« 

مکث

گریز سرمایه، بی رغبتی به اکران

در غربت پاییزی اکران
بیشتر فیلم های حاضر در چهلمین دوره جشنواره فجر هنوز روی پرده نیامده اند
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